
Poříčský 

zpravodaj
duben 
2008

Zprávy ze zastupitelstva

Informace občanům

Školy městyse

Informace z kultury

Charita

Sport

Služby stomatologů

Kulturní akce



Usnesení ze zasedání zastupitelstva
městyse Velké Poříčí dne 25. 2. 2008

Zastupitelstvo schvaluje:

1/08/1	 hospodářský	výsledek	ve	výši	- 85,34 tis. Kč
	 v	PO	MŠ	Velké	Poříčí	za	rok	2007

1/08/2	 hospodářský	výsledek	ve	výši	+ 629,37 tis. Kč
 v	PO	ZŠ	Velké	Poříčí	za	rok	2007

1/08/3	 mzdové	náklady	pro	údržbáře	v	PO	MŠ	Velké	Poříčí
	 pro	rok	2008	ve	výši	102	tis.	Kč

1/08/4	 rozpočet	městyse	Velké	Poříčí	pro	rok	2008	ve	výši
	 24	150	tis.	Kč	v	příjmech	i	výdajích	včetně	finančních
	 příspěvků	organizacím	uvedených	v	zápise

1/08/5	 zadání	Změny	č.1	UP	Velké	Poříčí

1/08/6	 podání	žádosti	na	realizaci	akce	„Rekonstrukce	Obecního
	 domu	ve	Velkém	Poříčí“	do	výzvy	ROP	NUTS	II
	 Severovýchod	–	2.3.	Rozvoj	venkova

1/08/7	 skutečnost,	že	v	provozní	fázi	projektu	(po	dokončení
	 rekonstrukce	Obecního	domu)	se	bude	vynakládat	na	údržbu,
	 energie	a	na	mzdy	nových	pracovníků	cca	650	tis.	Kč

1/08/8	 realizaci	rekonstrukce	Obecního	domu	dle	schválené
	 dokumentace	a	dle	podmínek	stavebního	povolení

1/08/9	 realizaci	projektového	záměru	„Stavební	úpravy	ZŠ	ve	Velkém
	 Poříčí“,	který	bude	předložen	formou	Žádosti	o	poskytnutí
	 finanční	podpory	do	programu	Královéhradeckého	kraje
	 spolufinancovaného	z	FM	EHP/Norska

1/08/10	 financování	projektu	„Stavební	úpravy	ZŠ	ve	Velkém	Poříčí“
	 formou	bankovního	úvěru	ve	výši	3	500	tis.	Kč	poskytnutého
	 Komerční	bankou

1/08/11	 zajištění	spolufinancování	projektu	„Stavební	úpravy	ZŠ
	 ve	Velkém	Poříčí“ve	výši	15	%	z	celkových	oprávněných
	 nákladů	-	494	891,25	Kč	tj.	17	776,27	EUR

1/08/12	 prodej	části	pozemku	parc.	č.	1554	jedinému	zájemci
	 p.	Vladislavovi	Hejnovi	za	cenu	10,-	Kč/m2

1/08/13	 záměr	prodeje	pozemku	p.č.	1583/10,	kú.	Velké	Poříčí
	 (před	Hašplem)

1/08/14	 podání	žádosti	o	poskytnutí	finanční	podpory	z	POV
	 Královéhradeckého	kraje,	dotační	titul	–	Dotace	úroků	z	úvěru

1/08/15	 nabídnout	k	prodeji	dům	čp.249	Na	Škvárovně	přednostně
	 stávajícím	nájemníkům	obálkovou	metodou	s	vyvolávací		 	
	 cenou	750	tis.	Kč	s	termínem	podání	nabídek	do	31.	3.	2008

1/08/16	 uzavření	smlouvy	o	smlouvě	budoucí	směnné	s	paní
	 S.	Tothovou	–	protipovodňová	opatření

1/08/17	 odkoupení	pozemkové	parcely	č.	1153	o	výměře	13	392	m2

	 za	cenu	100,-	Kč/m2	v	roce	2008	

1/08/18	 uzavření	smlouvy	o	provedení	díla	s	panem	Šofrem	na	prořez
	 14	ks	dubů	v	lokalitě	pod	Prkenicí

Zastupitelstvo bere na vědomí:

1/08/19	 informaci	o	činnosti	MP	Náchod	v	katastru	Velkého	Poříčí,
	 přednesl	velitel	MP	Náchod	p.	Horák

1/08/20	 akce:	Stavební	úpravy	ZŠ	ve	Velkém	Poříčí
	 podmínky	dotačního	titulu	programu	Královéhradeckého
	 kraje	spolufinancovaného	z	FM	EHP/Norska	zejména:
	 	 -	 vynakládání	1%	z	celkových	nákladů	projektu
	 	 	 na	údržbu	po	dobu	10ti	let	od	jeho	ukončení
	 	 -	 ekonomickou	a	provozní	udržitelnost	výstupů
	 	 	 projektu	po	dobu	10ti	let	od	jeho	ukončení
	 	 -	 další	podmínky	programu

1/08/21	 informaci	o	zájemcích	o	koupi	čp.	94	–	Stará	škola.
	 Rozhodnuto	bude	na	příštím	zasedání.

1/08/22	 informaci	o	postupu	příprav	protipovodňových	opatření

1/08/23	 informaci	o	větších	akcích	roku	2008	

1/08/24	 informaci	o	možné	spolupráci	s	p.	Šofrem	na	projektu
	 a	přípravě	podkladů	pro	dotaci	na	veřejnou	zeleň	ve
	 Velkém	Poříčí

1/08/25	 informaci	o	změně	kronikáře	a	o	ustavení	letopisecké	komise

1/08/26	 termín	kácení	smrků	před	školou	–	sobota	15.	3.	2008

1/08/27	 informaci	o	možnosti	podávání	daňových	přiznání	v	Hronově

1/08/28	 informaci	o	znovuobnovení	klubu	seniorů

Ve	Velkém	Poříčí	26.	2.	2008
	 	 	 	 	 	 	 	

Ing.	Josef	Král
starosta
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ZPRÁVY ZE ZASTUPITELSTVA

Zveme	Vás	na	

ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA

které	se	koná
v	pondělí	21. dubna 2008 od 17.30 hodin	

v	nové	učebně	naší	základní	školy.
úřad	městyse



PŘÍJMY
ROZPOČET MĚSTYSE Velké Poříčí
a skutečnost plnění v tis. Kč

	 	 Skutečnost	 Návrh	rozp.
	 	 r.	2007	 r.	2008
Daň	z	příjmů	FO	ze	záv.čin.a	fčních.pož.	 polož.1111	 4	272,46	 3	860,00
Daň	z	příjmů	fyz.osob	ze	sam.výděl.čin.	 1112	 686,16	 680,00
Daň	z	příjmů	fyz.osob	z	kapitál.	výnosů	 1113	 243,81	 160,00
Daň	z	příjmů	právnických	osob	 1121	 4	425,45	 4	900,00
Daň	z	příjmů	právnických	osob	za	obce	 1122	 297,12	 200,00
DPH	 1211	 6	695,41	 7	990,00
Poplatky	za	znečišťování	ovzduší	 1332	 2,50	 4,00
Odvody	za	odnětí	půdy	ze	zeměd.půdního	fondu	 1334	 5,43	 3,00
Poplatek	za	likvidaci	komunálního	odpadu	 1337	 752,62	 750,00
Poplatek	ze	psů	 1341	 53,66	 50,00
Poplatek	za	užívání	veřej.prostranství	 1343	 2,92	 2,00
Poplatek	ze	vstupného	 1344	 1,00	 1,00
Správní	poplatky	 1361	 30,33	 25,00
Daň	z	nemovitostí	 1511	 754,37	 750,00
Spl.půj.prost.od	podn.nefin.sub.-práv.osob	 2412	 124,00	 124,00
Splátky	půjčených	prostředků	od	obyvatelstva	 2460	 177,63	 196,00
Nein.přij.dotace	ze	SR	v	rámci	dot.vztahu	 4112	 442,10	 449,56
Ost.neinv.	přijaté	dot.ze	státního	rozpočtu	 4116	 128,32	 0,00
Neinvestiční	přijaté	dotace	od	krajů	 4122	 136,14	 0,00
Ostatní	inv.přijaté	dotace	ze	st.rozpočtu	 4216	 0,00	 0,00
Ostat.neinvest.dotace	 4111	 0,00	 0,00
Investiční	dotace	přijaté	od	krajů	 4222	 90,00	 0,00
Investiční	dotace	přijaté	ze	stát.rozpočtu	 4211	 0,00	 0,00
1012	Podnikání	a	restruk.	v	zeměděl.		 	 7,21	 7,00
1014	Ozdravování	hosp.zvíř.,veter.péče	 	 5,50	 2,00
2142	Ubytování	a	stravování-bufet	 	 22,07	 85,00
2144	Ostatní	služby	-pronájmy	ploch	 	 3,00	 5,00
2212	Silnice	 	 0,00	 100,00
2321	Odvád.	a	čistění	odp.vod	a	naklád	 	 1	052,58	 500,00
3111	Předškolní	zařízení	 	 0,00	 0,00
3113	Základní	školy	 	 35,92	 0,00
3141	Školní	strav.při	předšk.a	zákl.vz	 	 0,60	 0,50
3421	Zájmová	činnost	a	rekreace	 	 50,00	 0,00
3313	Filmová	tvorba,	kina	-	ukončena	 	 0,15	 0,00
3314	Činnosti	knihovnické	 	 16,65	 4,00
3319	Ost.	záležitosti	kultury	 	 3,32	 1,00
3349	Ost.zálež.sdělovacích	prostředků	 	 1,05	 1,00
3412	Tělocvična-	pronájem	 	 146,73	 80,00
3419	Ost.	tělových.činnost	 	 7,78	 7,00
3612	Bytové	hospodářství	 	 2	458,43	 2	729,00
3613	Nebytové	hospodářství	 	 258,49	 201,00
3632	Pohřebnictví	 	 24,02	 21,00
3635	Územní	plánování	 	 16,00	 0,00
3639	Komunální	služby	a	územní	rozvoj	 	 156,14	 50,00
3722	Sběr	a	svoz	komunálních	odpadů	 	 16,52	 0,00
3725	Využívání	a	zneškodňování	komunálních	odpadů	 	 113,48	 110,00
3726	Využívání	a	zneškodňování	ostat.odpadů	 	 3,40	 3,00
4359	Ostat.služby	a	čin.v	oblasti	sociál.péče	 	 28,73	 25,00
5512	PO	-	dobrovolná	část	 	 45,00	 0,00
6171	Činnost	místní	správy	 	 35,50	 6,00
6310	Obecné	příjmy	a	výdaje	z	fin.oper	 	 73,56	 50,94
6409	Ostatní	činnosti	j.n.	 	 17,10	 17,00
P Ř Í J M Y celkem:  23 920,36 24 150,00

VÝDAJE
ROZPOČET MĚSTYSE Velké Poříčí
a skutečnost plnění v tis. Kč

	 	 Skutečnost	 Návrh	rozp.
	 	 r.	2007	 r.	2008
1012	Podnikání	a	restruk.	v	zeměděl.	a	 5,23	 21,50
1014	 Ozdrav.	hosp.	zvířat,	polních	plo	 17,00	 17,00
2141	 Vnitřní	obchod	 7,04	 15,00
2142	 Ubytování	a	stravováni-	bufet	 0,00	 400,00
2143	 Cestovní	ruch	 6,96	 10,00
2212	 Silnice	 3	488,95	 735,00
2219	 Ost.	záležitosti	pozemn.komunikac	 786,26	 132,00
2221	 Provoz	veřejné	silniční	dopravy	 0,00	 3,00
2229	 Ost.záležit.v	silniční	dopravě	 36,38	 160,00
2241	 Železniční	dráhy	 0,00	 5,00
2310	 	Pitná	voda	 0,00	 5,00
2321	 Odvád.	a	čistění	odp.vod	a	naklád	 163,80	 155,00
3111	 Předškolní	zařízení-příspěvek	 1	000,00	 1	000,00
3113	 Základní	školy-příspěvek	 2	270,00	 2	400,00
3113	org.	32	Základní	školy-rekonstrukce	 0,00	 1	500,00
3121	 Školy	pro	střední	všeobecné	vzděl	 0,00	 0,50
3141	 Školní	strav.při	předšk.a	zákl.vz	 9,49	 32,00
3231	 Základní	umělecké	školy	 60,00	 70,00
3313	 Filmová	tvorba,distrib.,kina	-ukončena	 3,21	 0,00
3314	 Činnosti	knihovnické	 153,62	 175,00
3319	 Ost.	záležitosti	kultury	 112,15	 130,00
3349	 Ostat.	záležit.s	dělov.	prostředků	sděl.	prostř.	 31,45	 45,00
3399,	3326	Ostat.zál.kult.,církví,místn.památek	 44,82	 545,00
3412	 Sportovní	zařízení	v	majetku	obce	 297,08	 245,00
3419	 Ost.	tělových.činnost	 56,92	 72,00
3421	 Využití	volného	času	dětí	a	mládeže	 7,37	 3	306,00
3539	 Ost.zdrav.zař.a	služby	pro	zdravo	 20,00	 10,00
3611	 Podpora	individ.byt.výstavby	 80,00	 0,00
3612	 Bytové	hospodářství	 682,27	 1	001,00
3613	 Nebytové	hospodářství	 1	058,75	 1	929,00
3619	 Ostat.rozv.bydlení	a	byt.hospod.-Ráb.		 387,28	 300,00
3631	 Veřejné	osvětlení	 1	387,54	 492,00
3635	 Územní	plánování	 277,63	 60,00
3632	 Pohřebnictví	 10,63	 18,00
3633	 Výstavba	a	údržba	místních	inžen.	 266,26	 0,00
3639	 Komunální	služby	a	územní	rozvoj	 1	506,26	 1	813,00
3721	 Sběr	a	svoz	nebezpečných	odpadů	 42,17	 45,00
3722,	3723,	3725	Sběr	a	svoz	kom.	odp.	a	tříd.odpadů	 1	071,87	 1	130,00
3745	 Péče	o	vzhled	obcí	a	veřejnou	zel	 69,55	 160,00
4359	 Ostat.služby	a	čin.v	obl.soc.péče	 176,91	 174,00
4357	 Domovy	důchodců	 40,00	 40,00
4379	 Ost.služby	v	obl.sociál.prevence	 81,21	 85,00
4399	 Ost.zálež.sociál.věcí	a	polit.zam.	 1,00	 5,00
5299	 Ost.zálež.civil.připr.na	kriz.sta	 498,35	 500,00
5311	 Bezpečnost	a	veřejný	pořádek	 0,00	 160,00
5512	 PO	-	dobrovolná	část	 215,88	 265,00
6112	 Zastupitelstva	obcí	 1	172,05	 1	324,00
6171	 Činnost	místní	správy	 2	495,57	 2	428,00
6310	 Obecné	příjmy	a	výdaje	z	fin.oper	 42,12	 50,00
6320	 Pojištění	funkčně	nespecifikované	 84,37	 92,00
6399	 Ost.finanční	operace	 297,12	 890,00
6409,	6114,	6115O	statní	čin.	jinde	nezař.,volby	 7,33	 0,00
V Ý D A J E celkem 20 529,85 24 150,00
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Činnost městské policie
MP	Náchod	a	její	činnost	na	území	Velkého	Poříčí	je	vidět.	Hlídky	u	nás	

působí	v	denní	i	noční	dobu.	Na	zavolání	od	občanů	nebo	od	zástupců	úřa-
du	přijedou	i	mimo	své	plánované	pochůzky.	Tak	např.	šetřili	zakousnutí	
psa	jiným	psem,	dále	vyšetřili	krádež	svozové	známky	na	popelnici.	Dotyč-
ná	osoba	musela	zaplatit	pokutu	1	000,	-	Kč.	MP	zabezpečila	bezproblémo-
vý	průchod	maškarního	průvodu	atd.	Pokračuje	se	v	měření	rychlosti.
	 Jak	vidíme,	MP	může	občany,	kteří	se	dopustí	přestupku,	sankcionovat.	
Nejen	 za	 rychlou	 jízdu.	 Proto	 znovu	 opakujeme,	 nebojte	 se	 zavolat	 bez-
platné	tel.	č.	156	a	upozornit	na	nekalosti	kolem	vás.	Je	to	pro	dobro	všech	
slušných	občanů	Velkého	Poříčí.

Rekonstrukce Obecního domu
	 Obecní	dům	ve	Velkém	Poříčí	je	jednou	z	posledních	budov	na	náměs-
tí,	jež	neprošly	rekonstrukcí.	Když	jsme	se	v	roce	1991	osamostatnili,	bylo	
krédem	zastupitelstva	a	starosty	pana	Šulitky	to,	že	nejprve	je	třeba	dělat	vše	
pro	občany,	poté	teprve	přemýšlet	o	sídle	úředníků,	tedy	Obecním	úřadě.	
V	 obci	 nebyla	 kanalizace,	 plyn,	 cesty	 a	 chodníky	 byly	 ve	 špatném	 stavu,	
chyběla	infrastruktura.	Toto	se	postupně	dařilo	napravovat,	jenom	Obecní	
dům	nadále	chátrá.	Kino	již	dávno	neslouží	svému	účelu,	sociální	zařízení	
není	v	dobrém	stavu,	prostě	je	potřeba	objekt	nutně	rekonstruovat.
	 Zastupitelstvo	se	proto	v	loňském	roce	rozhodlo	„jít	do	toho“.	Bylo	nej-
prve	potřeba	rozhodnout	o	budoucím	využití.	Poté	bylo	vypsáno	výběrové	
řízení	na	projektanta.	Vlastnímu	projektování	předcházelo	skutečné	zamě-
ření	objektu,	kde	se	zároveň	zjišťoval	stav	konstrukcí.
	 V	současné	době	máme	projekt	ke	stavebnímu	povolení	a	také	již	sta-
vební	povolení.	V	posledních	měsících	jsme	hodně	úsilí	věnovali	přípravě	
žádosti	 o	 dotaci	 z	 Regionálního	 operačního	 programu	 EU.	 Se	 zpracova-
telem	 žádosti	 –	 Centrem	 evropského	 projektování	 Hradec	 Králové	 jsme	
připravovali	podklady,	 řešili	 jsme	budoucí	využití,	 ladili	projekt,	náklady	
a	podobně.	Pro	tak	malý	aparát	našeho	úřadu	nelehký	úkol.	
	 V	minulých	dnech	jsme	žádost	o	dotaci	podali.	Zda	uspějeme,	budeme	
vědět	zhruba	v	červnu	letošního	roku.	Rozpočet	se	prozatím	ustálil	na	cca	
49	mil.	Kč.

	 Co	 bude	 v	 Obecním	 domě?	 Poštovní	 úřad	 zůstane	 na	 svém	 místě,	
restaurace	 bude	 modernizována,	 WC	 budou	 nové	 a	 budou	 sloužit	 i	 pro	
veřejnost.	Sál	kina	bude	zmenšen	a	vznikne	zde	víceúčelový	sál	pro	cca	160	
lidí.	Ten	bude	plně	vybaven	moderní	technologií.	V	druhé	části	sálu	vznik-
ne	knihovna,	která	bude	vnitřním	schodištěm	propojena	do	patra.	Služby	
pro	čtenáře	a	nejenom	pro	ně	se	zkvalitní.
	 V	 II.	 podlaží	 bude	 znovu	 umístěn	 úřad	 městyse.	 V	 zeleném	 domě	 je	
vlastně	provizorně,	 tam	měla	být	původně	prodejna	potravin.	Nyní	 je	ve	
Velkém	Poříčí	poptávka	po	volných	prostorách,	proto	věříme,	že	o	uvolně-
né	prostory	bude	zájem.
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SBĚR 
VELKOOBJEMOVÉHO 

ODPADU
se uskuteční ve dnech

2. a 3. dubna
 (středa, čtvrtek)

od 8.00 – 19.00 hodin
vedle hasičské zbrojnice

ve Velkém Poříčí

Součástí	moderního	životního	stylu	
je	i	správné	nakládání	s	odpadem.

Děkujeme,	že	třídíte	odpad	z	domácností
a	tím	šetříte	naše	životní	prostředí.

Úřad	městyse

SBĚR
NEBEZPEČNÉHO

ODPADU
se uskuteční ve středu

21. května 2008
od 15.00 – 17.00 hodin

vedle hasičské zbrojnice
ve Velkém Poříčí

Sbíráme:
Oleje	a	tuky,	barvy,	ředidla,	pryskyřice	a	lepidla,

rozpouštědla,	detergeny,	odmašťovací	přípravky,
fotochemikálie,	léky,	pesticidy,	baterie

a	akumulátory,	zářivky	a	ostatní	odpad	s	obsahem	rtuti.
Zároveň	proběhne	sběr	starých	vyřazených

televizorů a chladniček.
Tyto elektrospotřebiče odevzdávejte kompletní

(tj.	i	včetně	přívodního	kabelu).
Současně	budou	sbírány	i	pneumatiky,

a	to	jen	z osobních vozů.
Úřad	městyse

INFORMACE OBČANŮM



	 Další	 změnu	 vidí	 každý	 na	 první	 pohled.	 Stříbrné	 smrky	 před	 naší	
školou	už	nejsou.	Byly	přerostlé,	což	ukazuje	 i	snímek,	a	 již	velmi	stínily	
školním	 třídám.	Kdo	ví,	 zda	 si	 ten,	kdo	 je	před	 lety	vysazoval,	 tuto	 sku-
tečnost	uvědomil.	Místo	nich	budou	vysázeny	 jedle.	Další	 výsadbu	bude	
vymýšlet	a	spoluvytvářet	naše	škola.	Věříme,	že	občané	pochopili	nutnost	
tohoto	kroku,	a	že	si	co	nejdříve	zvyknou	na	pohled	na	školu	bez	vzrostlých	
smrků.
	 Další	akcí,	která	by	se	již	dotkla	přímo	naší	školy,	jsou	stavební	úpra-
vy	 suterénu.	 Měly	 by	 zde	 vzniknout	 tolik	 potřebné	 šatny	 pro	 naše	 žáky.	
Zažádali	jsme	o	dotaci	z	tzv.	Norských	fondů	a	v	případě	úspěchu	se	do	této	
akce	v	letošním	roce	také	pustíme.

Rampa pro vozíčkáře
	 Na	požadavek	od	občanů	reagovalo	zastupitelstvo	a	uvolnilo	prostřed-
ky	na	vybudování	bezbarierového	přístupu	do	ordinace	MUDr.	Strnadové.	
Nyní	již	by	neměli	mít	naši	handicapovaní	spoluobčané	problém	s	přístu-
pem	do	tohoto	zdravotnického	zařízení.

První občánek
	 Jak	již	jsme	informovali	v	minulém	čísle,	prvním	občánkem	narozeným	
ve	Velkém	Poříčí	je	Nelinka	rodičů	Jany	Volhejnové	a	Tomáše	Veigerta,	kte-
rá	se	narodila	10.	ledna	2008.
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	 Ve	III.	podlaží	–	podkroví	budou	spolkové	místnosti.	Místo	zde	najdou	
junáci,	ČČK,	nově	vzniklý	Klub	seniorů	apod.
	 V	případě	získání	dotace	by	rekonstrukce	začala	v	říjnu	letošního	roku.	
Z	celkových	nákladů	by	EU	uhradila	85%,	ze	státních	zdrojů	by	bylo	uhra-
zeno	7,5%,	na	nás	by	zbylo	tedy	pouze	7,5%	nákladů.	Byla	by	škoda	nevy-
užít	této	příležitosti	a	nepokusit	se	tento	objekt	zachránit.
	 	 	 	 	 	 	 Josef	Král

Proměna naší základní školy
	 V	letošním	roce	se	chystá	několik	zásadních	přeměn	okolo	naší	pěkné	
školy.	Již	se	začalo	na	zahradě.	Byl	demontován	a	odvezen	altán	ze	zahrady	
(o	tom	píšeme	na	jiném	místě).	Jak	si	mnozí	všimli,	byly	provedeny	terén-
ní	úpravy	vzadu	na	zahradě,	kam	se	přemísťuje	dětské	hřiště.	To	muselo	
ustoupit	plánovanému	víceúčelovému	hřišti,	které	vznikne	ještě	v	letošním	
roce	v	prostoru	za	školou.

	 Něco	málo	o	tomto	areálu.	Bude	zde	umístěna	atletická	třídráha,	rovin-
ka	pro	sprint,	prostor	pro	skok	daleký	a	pro	skok	vysoký.	Vše	umělý	povrch.	
Uvnitř	oválu	bude	hřiště	s	umělou	trávou	pro	provozování	míčových	her	
–	malá	kopaná,	basketbal,	florbal	apod.	Dále	zde	budou	nalajnována	dvě	
hřiště	pro	volejbal	a	nohejbal.	Areál	bude	osvětlen.	Na	snímku	pro	ilustraci	
víceúčelové	hřiště	v	Lázních	Bělohrad,	kde	jsme	také	získávali	zkušenosti.	
	 Na	tuto	akci	jsme	získali	prostředky	ze	státního	rozpočtu	ve	výši	4	mil.	
Kč.	V	současné	době	probíhá	výběrové	řízení	na	dodavatele	stavby.	Ta	by	
měla	být	 zahájena	v	červnu	2008.	Dokončení	plánujeme	na	konec	 srpna	
a	slavnostně	bychom	areál	chtěli	otevřít	k	1.	září	 letošního	roku.	Snad	se	
nám	to	podaří.

Dětské hřiště

Hřiště v Lázních Bělohrad

Snímek zachycuje přijetí 
rodičů s Nelinkou na 

úřadu městyse.



Zápis do Mateřské školy Velké Poříčí
	 Jak	jsem	již	avizovala,	je	v	letošním	roce	velký	zájem	o	umístění	dětí	

v	MŠ.	Díky	pochopení	a	vstřícnosti	vedení	našeho	městyse	mohou	mamin-
ky	v	klidu	spát.	Na	posledním	jednání	 jsme	se	s	panem	starostou	a	paní	
místostarostkou	dohodli,	že	zažádám	opět	o	navýšení	kapacity	na	95	dětí	
a	vytvoříme	v	naší	školce	další	třídu.	Vše	je	na	dobré	cestě,	věříme,	že	to	
vyjde	a	že	v	MŠ	vše	do	září	stihneme.

	Blažena	Baštová,	ředitelka	MŠ

Dvojí ohlédnutí.
	První	únorové	úterý	letošního	roku	se	o	půl	čtvrté	odpoledne	sešlo	před	
mateřskou	 školou	 prapodivné	 shromáždění.	 Byli	 tu	 čerti,	 vodníci,	 piráti,	
indiáni,	 kovbojové,	 ale	 i	 princezny,	 víly,	 čarodějnice,	 berušky	 a	 mnoho	
dalších	postaviček.	Když	se	všichni	sešli,	vydal	 se	 tento	veselý	průvod	za	
doprovodu	dechové	hudby	uličkami	našeho	městyse,	přes	náměstí	k	soko-
lovně.

Protože	letos	počasí	přálo,	bylo	i	přihlížejících	dost	a	nezbedné	maškary	na	
nich	loudily	drobné	do	pokladniček.
	V	místní	sokolovně	čekaly	na	děti	soutěže	o	ceny,	hry	a	také	oblíbené	disko.	
Jako	pohoštění	nechyběly	ani	tradiční	koblihy.

	 Další	 obrázky	 zachycují	 nově	 vzniklý	 sboreček	 mateřské	 školy	 Poříčský	
Beránek	 při	 vystoupení	 na	 Hronovském	 Skřivánku	 (setkání	 dětských	
pěveckých	sborečků	MŠ).
Na	snímku	je	vidět,	že	nové	úbory	dětem	opravdu	sluší	a	že	v	nich	budou	
jistě	dobře	reprezentovat	svou	školičku	i	svůj	městys.

Radka	Nováková

HRONOVSKÝ SKŘIVÁNEK - již 15. setkání dětských 
pěveckých sborečků mateřských škol náchodského 
okresu

Kdo: Účastní	se	děti	z	Mateřské	školy	Hronov	–	Hronováček,
	 Velké	Poříčí	-	Beránek,	Červeného	Kostelce	–	Větrníček,
	 Kramolny	–	Sedmikrásky,	Náchoda	–	Komenďáček,
	 Náchoda	–	Plhováček,	Nového	Města	–	Lísteček
	 a	jako	host	vystoupí	Pueráček	–	nejmladší	oddělení	soukromé
	 umělecké	školy	Boni Pueri
Kde: V	Jiráskově	divadle	v	Hronově
Kdy: 15.	5.	2008	v	16.00	hodin
Vize: Pěstujeme	základy	pěveckých	dovedností	dětí,	vztah	k	hudbě	formou	
	 prožitku,	 seberealizace	 a	 společné	 radosti	 z	 úspěchu.	 Účastníkem	
	 setkání	bude	i	nově	vzniklý	pěvecký	sbor	Poříčský	Beránek	z	Mateř-	
	 ské	školy	Velké	Poříčí.	 Jeho	písničky	vyústily	z	projektu	„Vodnický	
	 svět“.	 Provází	 je	 český	 vodníček,	 který	 zůstal	 na	 „suchu“	 a	 tak	 jde		
	 hledat	štěstí	do	světa.	Pro	vodníka	je	největší	svět	moře.	Najde	štěstí?	
	 Uvidíme.	A	budete-li	chtít,	uvidíte	a	uslyšíte	i	vy.

	Blažena	Baštová
	Růžena	Kredbová

	MŠ	Velké	Poříčí

P.S.	Součástí	Hronovského	Skřivánka	je	i	výtvarná	výstava	Mateřské	školy	
	 Velké	 Poříčí	 a	 Mateřské	 školy	 Hronov	 se	 stejným	 námětem	 ve	 foyer	
	Jiráskova	divadla.	
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Čím žije naše škola?

	 Soutěžemi,	 olympiádami,vzdělávacími	 semináři	 pro	 učitele,	 školním	
časopisem,	přípravou	na	přijímací	zkoušky,	žákovským	parlamentem	a	také	
starostí	o	nové	prvňáčky	pro	příští	školní	rok.
	 V	doprovodu	svých	rodičů	přišlo	k	zápisu	31	dětí,	které	předvedly,	co	
všechno	se	naučily	v	mateřské	školce.	Malovaly,	počítaly,	poznávaly	barvy	
a	recitovaly.	Těšíme	se	na	jejich	příchod	v	září,	až	poprvé	zasednou	do	škol-
ních	lavic.	
	 Starší	žáci	poměřili	 své	znalosti	s	ostatními	v	okresních	kolech	olym-
piád.	Uznání	si	zaslouží	Marek	Lokvenc	za	7.místo	v	Chemické	olympiádě	
a	Anna	Vlachová	za	1.místo	v	Olympiádě	z	anglického	jazyka	s	postupem	
do	krajského	kola.	Pochvala	patří	všem	dětem,
které	se	účastnily	školních	i	okresních	kol	v	matematice,	dějepisu,	anglič-
tině,	češtině,recitaci.	Snažily	se	něco	dokázat	a	za	to	jim	děkujeme.	Chtěli	
bychom	 užší	 kontakt	 mezi	 učiteli	 a	 žáky.	 K	 tomu	 by	 mohl	 pomoci	 nově	
založený	žákovský	parlament	a	školní	časopis.Hlavními	tahouny	z	řad	dětí	
jsou	zástupci	tříd	2.	stupně,	snad	se	nám	to	povede.
	 V	 9.třídě	 byl	 ukončen	 výběr	 středních	 škol,	 přihlášky	 jsou	 odeslány	
a	 nyní	 záleží	 na	 jednotlivcích,	 jak	 vážně	 vezmou	 přípravu.	 Letos	 se	 žáci	
hlásí	na	14	typů	středních	škol.	Přejeme	jim	hodně	štěstí	a	neměli	by	zapo-
menout	na	rčení	„	těžko	na	cvičišti,	lehko	v	boji.“	A	tak	se,	milí	deváťáci,	
učte	a	učte.

Jana	Vitverová
ZŠ

Střední škola propagační tvorby a polygrafie
Velké Poříčí

Je	za	námi	15.	březen,	který	 je	posledním	dnem	pro	zaslání	přihlášek	
ke	studiu	na	střední	škole.	Počet	podaných	přihlášek	na	naší	školu	předčil	
veškerá	očekávání.	Konečný	počet	přihlášek	je	173.	Počet	přijímaných	žáků	
je	113.	Jsme	mile	překvapeni	zájmem	studovat	na	naší	škole.	

Minulý	týden	zasedala	přijímací	komise	a	stanovila	kritéria	přijímací-
ho	řízení.	Uchazečům	byly	rozeslány	dopisy	s	kritérii	a	kódem,	který	jim	
umožňuje	 sledovat	 na	 webovských	 stránkách	 školy	 jejich	 bodový	 zisk.	
Rozhodnutí	o	přijetí	nebo	nepřijetí	obdrží	žáci	podle	zákona	až	21.	dub-
na.	Díky	moderním	elektronickým	technologiím	můžou	vědět	„jak	na	tom	
jsou“	už	dnes.

Rudolf	Volhejn,	ředitel	školy

Vážení přátelé,
opět se ozývám, abych vás touto cestou informoval o opravě fasády našeho 
kostela Navštívení Panny Marie. S velkým přispěním městyse Velké Poříčí 
již byly opraveny panem Roubíčkem z Náchoda obě pískovcové sochy – ty 
jsou zatím uschovány a budou instalovány na původní místa po zhotovení 

nové fasády. Na novou fasádu a všechny klempířské práce byla vybrána 
firma Delta Velké Poříčí. Celková cena těchto prací je cca. 1 200 000 ,- Kč 
včetně DPH 19 %. Celé to začne podřezáním a izolací stěn kostela proti 
vlhkosti – a to po 20. 3. 2008. Děkujeme moc zastupitelstvu městyse Velké 
Poříčí za velkorysý dar 500 000 ,- Kč.
Bez tohoto daru by tato potřebná akce nemohla proběhnout. I přes tento 
dar nemáme zatím k dispozici celou potřebnou sumu. Další peníze budou 
potřeba na zhotovení venkovního odvodnění kolem kostela, opravu dlažby 
před kostelem a opravu oken kostela. 
Proto vás všechny moc prosím o jakoukoli finanční pomoc. Je jí třeba. 
Případné dary můžete posílat buď přímo na účet farnosti Velké Poříčí: 
1181647309/0800, nebo je dát osobně do rukou P. Mgr. Jiráska. Darova-
nou částku si můžete odečíst z Vašeho daňového základu.

Ve	Velkém	Poříčí	8.3.2008
Za	farnost	Velké	Poříčí	

MUDr	Jan	Král

Navštívení Panny Marie - titul kostela
ve Velkém Poříčí
	 Většina	obyvatel	Velkého	Poříčí	asi	ví,	že	místní	kostel	nese	název,	nebo	
správněji	řečeno	titul	Navštívení	Panny	Marie.	Už	asi	není	obecně	známo,	
co	toto	slovní	spojení	znamená.	Koho	to	navštívila	Panna	Maria	nebo	kdo	
navštívil	ji?	Proč	se	takto	jmenuje	nějaký	kostel?
	 Je	dávnou	tradicí,	že	během	roku	si	Církev	připomíná	památku	různých	
světců,	příkladných	křesťanů,	o	kterých	věříme,	že	již	jsou	u	Boha	a	mohou	
se	 za	 nás	 u	 něho	 přimlouvat.	 Pak	 také	 slavíme	 určité	 podstatné	 události	
ze	života	Ježíše	Krista	i	jeho	Matky,	Panny	Marie.	Jistě	jsou	známé	Váno-
ce	a	Velikonoce,	 tedy	svátky	Ježíšova	narození,	umučení	a	zmrtvýchvstá-
ní,	méně	známé	jsou	třeba	svátky	Ježíšova	křtu,	proměnění	na	hoře	Tábor	
nebo	nanebevstoupení.	Podobně	je	několik	významných	událostí	v	životě	
Mariině.	 Křesťané	 znají	 svátky	 Mariina	 narození	 (8.9.),	 mateřství	 (1.1.),	
nanebevzetí	 (15.8.),	 početí	 bez	 poskvrny	 prvotního	 hříchu	 (8.12.)	 a	 dal-
ší.	Podle	těchto	svátků	byly	pak	nazvány	a	zasvěceny	také	mnohé	kostely	
a	kaple.	Významný	je	dále	svátek	Zvěstování,	kdy	čteme	o	tom,	jak	k	Pan-
ně	Marii	přichází	anděl	Gabriel	a	předává	Panně	Marii	poselství	o	tom,	že	
ona	byla	vyvolena	pro	velké	poslání.	Má	se	stát	Matkou	člověka,	který	 je	
zároveň	Synem	samotného	Boha.	Maria	má	porodit	po	staletí	očekávaného	
Spasitele	a	Zachránce	izraelského	národa	i	celého	světa.	
	 Po	této	události,	po	které	Maria	již	v	sobě	nosí	mimořádným	způsobem	
počaté	Božské	dítě,	spěchá	ze	svého	města	Nazareta	do	judských	hor,	aby	
tam	navštívila	svou	příbuznou	(snad	tetu)	Alžbětu.	Tuto	událost	popisuje	
Písmo	sv.	-	evangelium	sv.	Lukáše,	1,39-56:
	 V	těch	dnech	se	Maria	vydala	na	cestu	a	spěchala	do	jednoho	judského	
města	v	horách.	Vešla	do	domu	Zachariášova	a	pozdravila	Alžbětu.	Když	
Alžběta	uslyšela	Mariin	pozdrav,	dítě	se	radostně	pohnulo	v	jejím	těle;	byla	
naplněna	Duchem	svatým	a	zvolala	velikým	hlasem:	„Požehnaná	jsi	nade	
všechny	ženy	a	požehnaný	plod	tvého	těla.	Jak	jsem	si	zasloužila,	že	ke	mně	
přichází	 matka	 mého	 Pána?	 Vždyť	 jakmile	 zazněl	 tvůj	 pozdrav	 v	 mých	
uších,	dítě	se	živě	a	radostně	pohnulo	v	mém	těle.	Blahoslavená,	která	jsi	
uvěřila,	že	se	splní	to,	co	ti	bylo	řečeno	od	Pána.“	Maria	řekla:	„Velebí	má	
duše	Pána	a	můj	duch	jásá	v	Bohu,	mém	spasiteli,	že	se	sklonil	ke	své	nepa-
trné	 služebnici.	Od	 této	chvíle	budou	mne	blahoslavit	všechna	pokolení,	
že	mi	učinil	veliké	věci	 ten,	který	 je	mocný.	Svaté	 jest	 jeho	 jméno	a	 jeho	
milosrdenství	 trvá	od	pokolení	do	pokolení	k	 těm,	kdo	se	ho	bojí.	Moc-
ně	zasáhl	svým	ramenem,	rozptýlil	ty,	kdo	v	srdci	smýšlejí	pyšně;	mocné	
sesadil	z	trůnu	a	ponížené	povýšil,	hladové	nasytil	dobrými	věcmi	a	bohaté	
propustil	 s	prázdnou.	Ujal	 se	 svého	 služebníka	 Izraele,	pamatoval	na	 své	
milosrdenství,	 jak	 slíbil	našim	otcům,	Abrahamovi	a	 jeho	potomkům	na	
věky.“	Maria	zůstala	u	Alžběty	asi	tři	měsíce	a	pak	se	vrátila	domů.
T	 olik	 slova	 evangelia.	 Podle	 tradice	 tedy	 Maria	 přichází	 proto,	 aby	
pomohla	své	příbuzné	Alžbětě	v	době,	kdy	se	jí	mělo	narodit	dítě.	K	tomu	
nás	vede	to,	že	se	píše,	že	Maria	zůstala	u	Alžběty	tři	měsíce,	přičemž	již	šest	

Zápis nových žáků



měsíců	Alžběta	čekala	dítě,	budoucího	Jana	Křtitele,	předchůdce	Pána	Ježí-
še,	jak	to	také	řekl	anděl	Gabriel	Panně	Marii.	To	ale	nebyl	jediný	důvod,	
pomoci	Alžbětě.	Maria	přichází	jistě	také	proto,	že	právě	o	Alžbětě	mluvil	
anděl,	ona	podle	jeho	slov	také	zažila	mimořádný	Boží	zásah.	Alžběta,	ač	
pokročilého	 věku,	 po	 celý	 život	 neplodná,	 také	 najednou	 čeká	 dítě.	 Toto	
dítě	pak	má	být	znamením,	že	Mariin	syn	je	Synem	Božím.	Proto	se	Maria	
vydává	na	cestu,	aby	na	vlastní	oči	viděla	ono	znamení,	Alžbětu,	která	čeká	
narození	dítěte.	Není	to	výraz	nedůvěry	vůči	Bohu,	že	by	si	musela	ověřit	
slova	anděla,	ale	výraz	úcty	k	Bohu.	Když	Bůh	něco	člověku	sděluje,	dává	
nějaké	znamení,	nemůžeme	to	přejít	bez	zájmu.	Proto	Maria	jde	a	chce	se	
přesvědčit.	Hlavním	cílem	cesty	ale	jistě	byla	touha	rozdělit	se	s	Alžbětou	
o	onu	velikou	radost,	chce	spolu	s	ní	oslavit,	chválit	Boha	za	všechny	veliké	
věci,	které	jí,	Alžbětě	a	skrze	ně	vlastně	celému	světu	Pán	učinil.	Začíná	se	
čas	spásy,	čas	smíření	Boha	a	člověka,	Bůh	navštívil	svůj	lid.	Maria	jde	právě	
k	Alžbětě	jako	k	první,	protože	i	jí	navštívil	Bůh,	nikdo	jiný	by	v	tuto	chvíli	
asi	Mariinu	radost	nepochopil.	Nikdo	jiný	by	jí	tehdy	také	ani	nevěřil.	
	 Duchovní	význam	svátku	 je	velmi	bohatý.	Najdeme	zde	výzvu	k	soli-
daritě	a	pomoci,	vidíme	zde	velkou	radost,	kterou	přinášejí	člověku	hez-
ké	mezilidské	vztahy,	 je	 to	připomínka	velkého	daru,	kterým	je	narození	
každého	dítěte,	zázrak	nového	života.	Svátek	dává	základ	velké	úctě,	kterou	
Církev	již	od	počátku	prokazuje	Matce	Ježíšově	–	„blahoslavit	mě	budou	
všechna	pokolení“.	Součástí	příběhu	je	ona	známá	modlitba	„Magnificat	–	
Velebí	má	duše	Pána“,	kterou	se	podle	tradice	modlí	všichni	kněží,	řeholníci	
i	mnozí	laici	každý	den	ve	večerní	modlitbě	nešpor.	A	to	proto,	abychom	
si	 připomněli,	 že	 každý	 z	 nás	 má	 také	 jistě	 za	 mnoho	 co	 děkovat	 svému	
Stvořiteli,	 i	 když	 třeba	 procházíme	 různými	 těžkostmi,	 ani	 tehdy	 nejsme	
nikdy	bez	Boží	pomoci.	On	dokáže	dát	nový	počátek	i	tam,	kde	je	z	našeho	
pohledu	vše	ztraceno.	
	 Když	jezdí	poutníci	dnes	do	Izraele,	neopomenou	navštívit	osadu	Ain	
Karim	nedaleko	Jeruzaléma,	kde	právě	ke	zmiňovanému	setkání	P.	Marie	
s	Alžbětou	došlo.	Dnes	na	tom	místě	stojí	krásný	kostel	Navštívení	P.	Marie.	
Okolo	kostela	je	pak	zeď,	na	které	jsou	umístěny	nápisy	právě	s	modlitbou	
Magnificat	 v	 mnoha	 světových	 jazycích.	 My	 tam	 najdeme	 tuto	 modlitbu	
i	v	češtině.	
	 Pro	nás	určitě	zajímavé	je	to,	že	tento	svátek,	který	se	slaví	v	Církvi	na	
celém	světě,	má	svůj	počátek	v	Čechách.	Prvotní	idea	vzniku	svátku	snad	
má	svůj	počátek	v	řádu	františkánů.	Konkrétně	ve	14.	století	se	ale	o	jeho	
zavedení	 zasloužil	 pražský	 arcibiskup	 Jan	 z	 Jenštejna.	 Je	 to	 i	 jinak	 velká	
postava	českých	dějin,	vedl	českou	Církev	v	době	vlády	krále	Václava	IV.	
S	ním	měl	ovšem	vážný	konflikt,	když	hájil	svobodu	Církve	proti	králově	
svévoli.	Tento	konflikt	nakonec	zaplatil	životem	r.	1393	jeho	nejbližší	spolu-
pracovník,	generální	vikář	Jan	z	Pomuku,	kterého	král	osobně	mučil,	aby	se	
dověděl	zpovědní	tajemství	své	manželky,	královny	Žofie.	Janovo	tělo	bylo	
hozeno	do	Vltavy,	 r.	 1729	byl	prohlášen	za	 světce,	mučedníka.	Po	celém	
světě	je	známý	jako	sv.	Jan	Nepomucký.	I	v	našem	kraji	nacházíme	mnoho	
jeho	soch.	
	 Arcibiskup	Jan	z	Jenštejna	tedy	zavedl	svátek	Navštívení	Panny	Marie	
v	Čechách	r.	1386	a	přál	si,	aby	byl	slaven	i	v	celé	Církvi.	Toto	přání	vyslyšeli	
papežové	Urban	VII.	a	Bonifác	IX.	Pro	celý	svět	byl	svátek	schválen	už	r.	
1389.	Svátek	se	tehdy	slavil	vždy	28.	dubna,	dnes	jej	slavíme	31.	května,	na	
konci	nejkrásnějšího	měsíce,	který	je	zvláště	zasvěcen	mariánské	úctě.	Toto	
datum	bylo	stanoveno	tak,	aby	bylo	po	25.	březnu,	kdy	je	svátek	Zvěstování,	
a	aby	bylo	před	svátkem	Narození	sv.	Jana	Křtitele,	který	se	slaví	24.	června.	
Toto	je	tedy	také	skutečné	datum	poutní	slavnosti	kostela	ve	Velkém	Poříčí.	
Tento	kostel,	který	vystavěli	k	větší	cti	a	slávě	Boží	naši	předkové	a	který	
bychom	v	letošním	roce	chtěli	rekonstruovat,	je	také	místem,	kde	můžeme	
zažít	navštívení.	My	přicházíme	navštívit	Krista	a	on	navštěvuje	nás.	On	
nám	dává	svou	radost	a	naději,	kterou	my	jsme	pak	povinni	nést	tam,	kde	
je	jí	potřeba.	Podobně,	jak	to	činila	Panna	Maria.	

s	přáním	všeho	dobrého
P.	Jaroslav	Jirásek,	Římskokatolická	farnost	Velké	Poříčí	

Pracovali s hodinářskou přesností
	 Kronika	městyse	Velké	Poříčí	bude	obohacena	o	další	pozoruhodnou	
událost.	V	 	pondělí	3.	března	byl	dopraven	altánek	ze	 školní	zahrady	do	
renovované	 zahrady	 Domu	 seniorů.	 Mládeži	 tak	 bude	 dána	 příležitost	
k	 dalšímu	 rozvíjení	 pohybové	 aktivity	 a	 k	 daleko	 zdravějšímu	 využívání	
volného	času.	A	naopak	v	Domě	seniorů,	kde	již	na	zvyšování	pohybové	
aktivity	není	dostatek	sil,	bude	účelně	rozšířena	odpočinková	zóna,	takže	
si	 tam	snadno	každý	najde	svoje	místečko	k	oddychu.	Kromě	toho	bude	
altánek	nepřehlédnutelnou	ozdobou	zahrady	a	i	to	patří	k	pěknému	stáří.
Ještě	k	té	dopravě	a	umístění	altánku.	Byla	to	docela	složitá	operace.	Mani-
pulovalo	 se	 s	 velice	 objemným	 nákladem	 a	 na	 háku	 jeřábu	 viselo	 něko-
lik	 desítek	 tisíc	 korun.	 Ti	 muži	 v	 montérkách	 okolo	 těžké	 mechanizace	
a	 dopravních	 prostředků	 pracovali	 s	 hodinářskou	 přesností.	 To	 všechno	
sledovali	lidé	s	napětím,	obdivem	a	uznáním	chlapského	umu.	Je	to	radost,	
když	se	stále	něco	děje!

Pašťalka	Josef,	sen.

Poznámka:
Altán	byl	postaven	zhruba	před	deseti	lety	na	školní	zahradě.	Měl	připo-
mínat	historický	altán,	ve	kterém	sedávali	učitelé	spolu	s	panem	ředitelem.	
K	čemu	ale	novodobý	altán	sloužil?	Již	od	začátku	si	ho	vzala	do	své	„péče“	
naše	omladina.	Po	několika	týdnech	se	zde	nedalo	sednout,	sedadla	sloužila	
jako	opěrky	pro	boty.	Nápisy	na	altánu	si	nic	nezadají	s	nápisy	na	veřejných	
záchodcích	na	zapadlém	venkovském	nádraží.	Kolem	se	povalují	odpadky,	
lahve,	 krabičky	 od	 cigaret,	 nedopalky	 a	 mnohdy	 i	 něco	 horšího.	 K	 újmě	
přišel	i	samotný	altán.
Nepořádek	kolem	altánu	nechtěl	nikdo	uklízet.	Ti,	co	ho	dělají,	to	dělat	pře-
ce	nebudou	a	donutit	je,	je	nadlidský	úkol,	který	nemá	oporu	v	zákonech.	
Zvláštní	doba.	A	prý	bude	hůř.	Nedobrá	představa.
Altán	v	tomto	stavu	a	k	tomu	ještě	vedle	dětského	hřiště	není	to	pravé	oře-
chové.	Na	jeho	místě	bude	vznikat	nové	dětské	hřiště,	které	musí	ustoupit	
víceúčelovému	hřišti,	které	se	bude	budovat	za	školou	v	letošním	roce.
Věříme,	že	altán	přemístěný	na	zahradu	Domu	seniorů,	bude	pro	obyvatele	
domu	prospěšnější	a	že	k	němu	budou	mít	lepší	citový	vztah.

Josef	Král	

Klub seniorů opět činný
	 Ve	spolupráci	s	Úřadem	městyse	Velké	Poříčí	bychom	rádi	od	září	toho-
to	roku	obnovili	činnost	Klubu	seniorů.	Navštívili	jsme	již	fungující	kluby	
v	okolí,	seznámili	se	s	jejich	činností.	Mnoho	námětů	se	nám	líbilo,	něco	
bychom	chtěli	dělat	po	svém.	Chtěli	bychom	začít	setkáním	jednou	měsíč-
ně	v	místní	hasičské	klubovně,	později	v	renovovaném	Obecním	domě.
	 Program	by	měl	být	pestrý	a	zajímavý	a	byli	bychom	rádi,	kdyby	se	na	
něm	podíleli	 sami	členové	klubu.	V	první	 řadě	bychom	vždy	na	začátku	
nabídli	informace	z	úřadu	o	tom,	co	se	chystá,	probíhá,	nebo	co	se	uskuteč-
nilo.	V	další	části	programu	bychom	se	chtěli	setkávat	se	zajímavými	lid-
mi,	kteří	dělají,	nebo	udělali	něco	mimořádného,	čím	by	nás	mohli	oslovit,	
poučit,	třeba	i	pobavit.
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	 V	Polici	nad	Metují	i	v	Teplicích	tyto	programy	běží	už	několik	let,	zís-
kaly	si	velkou	oblibu.	Občané	se	na	ně	těší	a	navštěvují	je	v	hojném	počtu.
V	 červnovém	 čísle	 Poříčského	 zpravodaje	 zveřejníme	 datum	 a	 program	
zahájení	klubu.	Budeme	se	těšit	na	setkání	s	vámi	a	vašimi	náměty.

Hana	a	Zd.	Bartošovi
Táňa	Thérová

Samotář František by rozvoji nepřekážel
	 Chaloupka	s	popisným	číslem	53	z	doby	Marie	Terezie	se	dočkala	rekon-
strukce	až	v	padesátých	 letech	minulého	století.	Tak	se	v	ní	dalo	žít	zase	
o	něco	lépe.	Byl	to	domov	malého	a	stále	usměvavého	Františka	Brože.	Žil	
v	chaloupce	sám,	a	tak	se	každý	divil,	že	nepostrádal	šikovnou	životní	part-
nerku.	Spokojeně	sedával	na	zápraží	s	něčím,	co	si	ukuchtil	v	mládenecké	
kuchyni.	Pro	potěchu	a	k	vylepšení	stravy	si	choval	několik	koziček.	Jeho	
zahrada	navíc	poskytovala	ovoce,	kterým	dělal	radost	i	sousedům,	když	si	
pochutnávali	na	darovaných	sladkých	třešních.	Okolo	zahrady	měl	nespo-
čet	vysokých	olší,	po	kterých	šplhal	a	dělal	si	dřevo	na	otop	ještě	ve	svých	
osmdesáti	letech.	Chalupa,	zahrada,	malé	políčko	a	lesík,	to	byla	protiváha	
jeho	dělnické	práce	v	blízké	tkalcovně.	Pravda	je,	že	než	na	zápraží	ho	lidé	
ponejvíce	viděli	při	nějaké	práci	u	chaloupky,	na	zahradě	nebo	zapřaženého	
do	vozíku,	když	volalo	políčko	nebo	lesík.
	 Ke	 konci	 osmdesátých	 let	 minulého	 století	 však	 Františkovi	 pomalu	
docházely	síly.	Velice	rozumné,	i	když	bolestivé,	bylo	jeho	rozhodnutí	pro-
žít	další	 léta	v	Domově	důchodců	v	Malé	Čermné.	Než	 se	ale	naposledy	
rozloučil	se	svou	chaloupkou,	zahradou	a	nejbližším	okolím,	pozval	k	sobě	
sousedy.	S	nimi	pak	vzpomínal,	 jak	pracoval	ve	 fabrice	nebo	 jako	číšník	
o	víkendech	v	tehdejším	Dělnickém	domě,	jak	budoval	a	hospodařil,	stále	
sám	a	sám.	Ukázalo	se,	že	chaloupka	nebyla	jen	tak	obyčejná,	nýbrž	skrýva-
la	nejedno	tajemství.	Měl	skrýše	na	různé	cenné	věci	hlavně	na	půdě,	které	
chránil	výstrahou,	že	tam	straší.	Jeden	skrytý	poklad	přece	jen	sousedům	
odhalil.	Z	podlážky	přinesl	Havlíčkovu	heligonku,	ještě	se	štítkem	výrobce	
z	Kralup	nad	Vltavou	–	Království	české.	Všechno	ostatní	zůstalo	i	nadále	
utajeno.	Harmoniku	ale	na	památku	svěřil	jednomu	ze	sousedů	s	tím,	ať	na	
něj	všichni	vzpomínají	s	veselou	myslí.	A	lidé	věru	vzpomínají,	i	když	jich	
valem	ubývá.	Františka	a	jeho	lopotný	život	nám	již	dnes	připomíná	masiv-
ní	 kamenný	 stolec	 před	 bývalým	 zápražím.	 Kéž	 by	 byl	 na	 jeho	 památku	
zachován!

	 V	době	psaní	této	vzpomínky	je	konec	února	roku	2008.	Ta	nejtajnější	
místa	 chaloupky	 č.	 53	 jsou	 již	 odkryta.	 Zmizela	 střecha,	 podlážka	 a	 celá	
půda,	zůstalo	jen	obvodní	zdivo,	které	čeká	odval.	Voní	hromady	zelené-
ho	chvojí	 a	 špalky	ze	dvou	vzrostlých	 smrků.	Padla	 také	poslední	 jabloň	
a	pokořit	 se	musely	 s	konečnou	platností	 i	přerostlé	olše,	které	 lemovaly	
břehy	dřívějšího	potoka.
Jsme	prostě	 svědky	příprav	na	výstavbu	dalších	 třech	rodinných	domků.	
Tam,	kde	se	celý	život	lopotil	v	potu	tváře	František	a	pásly	se	jeho	kozičky,	
bude	 co	 nevidět	 nový	 domov	 mladých	 rodin	 a	 budou	 tam	 skotačit	 děti.	
Nad	Atasem,	v	Alinovce,	pod	Dělákem	a	výstavbou	dalších	 jednotlivých	
domků	se	Velké	Poříčí	stále	rozrůstá.	To	by	rozhodně	těšilo	i	skromného	
a	usměvavého	samotáře	Františka,	který	by	rozvoji	nepřekážel.	Zcela	určitě	
by	souhlasil	s	tím,	že	název	městyse	Velké	Poříčí	je	stále	přiléhavější.	Tak	na	
závěr	s	potěšením	dodáváme:	„Když	tiše	zpívá	harmonička,	vzpomínáme	
na	Františka!“

Josef	Pašťalka,	bývalý	soused
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Ohlédnutí za předvelikonoční výstavou 
 Od	jara	1991	pořádá	MS	ČČK	Velké	Poříčí	dvakrát	ročně	v	naší	obci,	
nyní	městysi	prodejní	výstavy.	Dříve	v	hasičské	zbrojnici,	nyní	v	příjemném,	
bezbariérovém	prostředí	školní	jídelny.	Za	ta	léta	se	zde	vystřídalo	mnoho	
šikovných	řemeslníků,	výrobců	a	prodejců	.	Někteří	jednou,	jiní	vícekrát.	
K	 stálým	 pilířům	 patří	 Lenka	 Simonová	 z	 Hronova	 se	 svým	 broušeným	
sklem	a	dárkovými	předměty.	Ani	paní	Vyčichlová	 s	figurkami	z	hrono-
vického	těsta	nikdy	nechyběla	do	loňského	podzimu.	Bohužel	jí	zdraví	již	
nedovoluje	 se	 této	 náročné	 akce	 zúčastnit.	 Spoluvystavovatelé	 na	 ni	 rádi	
vzpomínají,	pozdravují	ji	a	ona	je	ráda	vidí,	pokud	ji	navštíví.	

	 Na	letošní	již	33.	výstavě	se	v	sobotu	8.3.	2008	ucházelo	o	přízeň	nakupu-
jících	celkem	16	prodejců	.	I	když	návštěvnost	byla	sotva	poloviční	než	před	
Vánocemi,	měli	někteří	k	polednímu	hodně	rozprodáno.	Největší	úspěch	
měly	krásně	zdobené,	chutné	perníčky,	figurky	ze	sena	,	výrobky	z	proutí,	
kraslice,	 řezbářské	 výrobky,	 maňásky,	 nápadité	 výtvory	 děvčat	 z	 učeliště,	
pomlázky,	 ekologické	 bavlněné	 tašky,	 drobná	 keramika.	 Vše	 za	 oprav-
du	 lidové	ceny.	Před	kým	však	„	smekám“	 je	Frantík	Vacek	s	maminkou	
z	Machova,	který	drobnou	keramiku	jako	postižený	umělec	tvoří	pomocí	
nosu.	Je	upoután	celý	den	na	invalidním	vozíku	a	přesto	se	nevzdává.	Jeden	
známý	mi	řekl.	Byl	 jsem	překvapen	kolik	krásných	výrobků	tam	bylo	na	
profesionální	úrovni.	Když	však	české	ruce	něco	dělají	jako	„svůj	koníček“	
s	láskou,	výsledek	se	časem	jistě	dostaví,	i	když	je	to	víc	o	dobrém	pocitu	
než	o	penězích.	

	 Proto	chci	touto	cestou	moc	poděkovat	všem,	kdo	mají	jakýkoliv	podíl	
na	uskutečňování	našich	tradičních	prodejních	výstav	a	pozvat	Vás	na	další	
naše	akce.	

Za	MS	ČČK	Marie	Hajná	
předsedkyně	
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Občanské	sdružení	Diakonie	ve	spolupráci	s	MS	ČČK

VYHLAŠUJE	

HUMANITÁRNÍ SBÍRKU
Letního	a	zimního	oblečení	(	dámské,	pánské,	dětské	)

Lůžkovin,	prostěradel,	ručníků,	utěrek,	záclon,	látek
Domácích	potřeb	–	nádobí	bílé	a	černé,	skleničky	–	vše	jen	funkční

Peří, péřových a vatovaných přikrývek, polštářů, dek

Věci, které z ekologických důvodů vzít nemůžeme :
ledničky, televize, nábytek, počítače a dětské kočárky

ty se transportem znehodnotí.

Sbírka se uskuteční :
dne	:	2.	dubna	2008

čas	:	14.00	–	16.00	hodin
místo	:	Náměstí	Velké	Poříčí

	Prosíme,	věci	zabalte	do	igelitových	pytlů	či	krabic,
aby	se	nepoškodily	transportem.

	
Děkujeme za Vaši pomoc.

Charitní ošetřovatelská	služba
	 V	nedávné	době	v	naší	republice	proběhl	průzkum.	Tázal	se	lidí,	jak	si	představují	svůj	odchod	z	tohoto	světa.	Více	než	70%	respondentů	si	přálo	zemřít	
doma,	zbylých	necelých	30%	lidí	by	rádo	zemřelo	v	nějaké	zdravotnické	nebo	sociální	instituci.	
	 Reálná	situace	u	nás	je	právě	opačná.	Více	než	70%	lidí	umírá	ve	zdravotnických	nebo	sociálních	zařízeních.	Příčin	tohoto	stavu	je	jistě	mnoho.	K	tomu,	
aby	nemocný	člověk	mohl	být	doma	“mezi	svými“,	přispívá	i	Charitní ošetřovatelská	služba,	v	našem	případě	se	sídlem	v	Náchodě.	
	 V	přiloženém	letáčku	máte	přehledně	uvedeno,	co	poskytuje	–	a	to	nepřetržitě	24	hodin	7	dní	v	týdnu.	Co	lze	od	Charity	půjčit	–	charitní	půjčovna	je	až	
nadstandardně	vybavena.	
	 A	nakonec	i	telefonický	a	e-mailový	kontakt	–	tel/fax:	491	424	166,
e-mail:	charita.na@worldonline.cz.	
	 Charitní	 sestry	 a	 ošetřovatelky	 se	 na	 vás	 těší.	 Jejich	 služba	 je	 hrazena	
z	veřejného	zdravotního	pojištění,	a	to	po	souhlasu	vašeho	obvodního	lékaře.

MUDr.	Jan	Král

Informace z rozboru událostí vzniklých v roce 2007

	 V	průběhu	roku	vzniklo	v	územním	obvodu	Hasičského	záchranného	sboru	Náchod	(bývalý	okres	Náchod)	171	požárů	s	celkovou	přímou	škodou	
11	601	700,00	Kč.	Při	těchto	požárech	nebyla	žádná	osoba	usmrcena	a	zraněno	bylo	16	občanů.	Zásahem	jednotek	požární	ochrany	a	občanů	byly	uchrá-
něny	hodnoty	v	částce	67	903	000	Kč.	Při	hasebních	pracích	došlo	ke	zranění	1	hasiče.

	 Podle	výše	přímých	škod	se	jednalo	o	112	požárů	se	škodami	v	jednotlivých	případech	do	10.000	Kč,	44	požáry	se	škodami	v	rozmezí	10.000	-	250.000	Kč,	
15	požárů	se	škodami	v	rozmezí	250.000	-	1	000.000	Kč	a	0	požárů	se	škodami	vyššími	než	1	mil.	Kč.	
	 Podle	rozboru	nejčastějších	příčin	bylo	28	požárů	zaviněno	nedbalostním	jednáním	občanů	-	podíl	16,34	%	na	celkové	přímé	škodě,	28	požárů	vzniklo	
v	důsledku	různých	technických	závad	na	používaných	zařízeních	-	podíl	na	škodě	16,37	%,	2	požáry	byly	zaviněny	dětmi	do	15	let	-	podíl	na	škodě	1,17	%,	
11	požárů	bylo	založeno	úmyslně	-	podíl	na	škodě	6,43	%,	4	požáry	vznikly	v	důsledku	mimořádných	příčin	(úder	blesku,	ohňostroje)	-	podíl	na	škodě	2,32	%,	
1	požár	vznikl	od	topného	zařízení	-	podíl	na	škodě	0,58	%,	0	požárů	vzniklo	v	důsledku	samovznícení	uhlí	a	zemědělských	plodin	-	podíl	na	škodě	0,00	%	
a	u	13	požárů	je	příčina	dosud	v	šetření	–	podíl	na	škodě	7,60	%.	Nejpočetnější	skupinu	požárů,	které	jsou	sice	beze	škod,	ale	kde	musely	jednotky	požární	
ochrany	zasahovat	(zejména	z	důvodů	ochrany	životního	prostředí),	jsou	požáry	skládek	odpadů,	kontejnerů	s	odpadem,	suché	trávy	na	neobdělávaných	
pozemcích	apod.	V	roce	2007	bylo	těchto	požárů	v	územním	obvodu	Náchod	celkem	82.

	 Kromě	případů	požárů	je	statisticky	evidováno	dalších	1206	událostí,	při	nichž	došlo	k	výjezdu	požárních	jednotek.	Jednalo	se	o	381	dopravních	nehod,	
148	případů	zásahů	při	živelných	událostech	(převažující	větrná	smršť),	81	případů	kdy	došlo	k	úniku	nebezpečných	látek,	3	mimořádných	událostí	a	529	
případů	technických	havárií.	V	53	případech	došlo	k	výjezdu	jednotek	v	důsledku	planých	poplachů.
	
	 	Na	likvidaci	následků	jednotlivých	událostí	se	podílely	jednotky	Hasičského	záchranného	sboru	Náchod	v	1180	případech,	jednotky	sborů	dobrovol-
ných	hasičů	obcí	ve	498	případech,	jednotky	sborů	dobrovolných	hasičů	podniků	v	9	případech	a	v	22	případech	jednotka	hasičského	záchranného	sboru	
podniku.
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Požáry celkem 2002 2003 2004 2005 2006 2007
přímé	škody	 	6	095	550 	14	681	400 	6	672	000 	12	485	000 19	444	000,50 11	601	700

uchráněné	hodnoty	 	26	716	500 	59	391	000 	44	660	500 	77	618	000 68	626	000 67	903	000
usmrceno	osob 0 0 0 0 2 0

usmrceno	hasičů 0 0 0 0 0 0
zraněno	osob 8 6 14 5 5 16

zraněno	hasičů 0 0 4 3 4 1

Typ události 2002 2003 2004 2005 2006 2007
Požár

s	účastí	jednotky 150 267 191 159 169 166
bez	účasti	jednotky 7 3 2 1 2 5
Dopravní nehoda

silniční 359 333 303 297 276 373
silniční	hromadná 11 7 2 10 4 2

železniční 4 2 0 4 1 5
letecká 0 0 1 3 0 0
ostatní 4 0 0 2 0 1

Živelná pohroma
převažující	povodeň,	záplava	déšť 39 0 0 25 2 11

převažující	sníh,	námrazy 23 0 0 0 0 0
převažující	větrná	smršť 1 4 0 0 0 137

sesuv	půdy 1 0 0 0 0 0
ostatní 0 0 0 0 0 0

Únik nebezpečné chemické látky
únik	plynu 1 2 2 6 7 7

únik	kapaliny	(mimo	ropných	produktů) 2 7 3 7 7 4
únik	ropných	produktů 11 45 59 50 41 68

únik	pevné	látky 0 0 0 0 1 0
ostatní	(včetně	jiné	než	chemické) 1 1 1 1 4 2

Technická havárie
technická	havárie 1 0 0 0 4 0
technická	pomoc 558 579 686 420 472 445

technologická	pomoc 12 13 15 17 13 10
ostatní	pomoc 61 66 61 73 93 84

Radiační havárie a nehoda
radiační	havárie	a	nehoda 0 0 0 0 0 0

Ostatní mimořádné události
ostatní	mimořádné	události	(epidemie,	nákazy	

a	jiné) 3 1 2 2 8 3

Planý poplach
planý	poplach 46 49 39 51 46 54

CELKEM 1295 1379 1367 1128 1150 1377

Porovnání počtu událostí vzniklých v okrese Náchod v letech 2002 - 2007

Přehled od roku 2002 - 2007
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Rozpis mistrovských utkání TJ Velké Poříčí v kopané
Okresní přebor – muži

Božanov	 -	 Velké Poříčí neděle	 6.4.	 16.00	hod.
Velké Poříčí	 -	 Police	n.M	B	 sobota		 12.4.	 16.30	hod.
Velké Poříčí	 -	 Provodov	 sobota		 19.4.	 17.00	hod.
Martínkovice	 -	 Velké Poříčí	 sobota	 26.4.	 17.00	hod.
Velké Poříčí	 -	 Hejtmánkovice	 sobota	 3.5.	 17.00	hod.
Machov	 -	 Velké Poříčí	 čtvrtek	 8.5.	 17.00	hod.
Zábrodí	 -	 Velké Poříčí	 sobota		 10.5.	 16.00	hod.
Velké Poříčí	 -	 Meziměstí	 sobota		 17.5.	 17.00	hod.
Teplice	n.M.	 -	 Velké Poříčí	 sobota		 24.5.	 17.00	hod.
Velké Poříčí	 -	 Mezilesí	 sobota		 31.5.	 17.00	hod.
Velká	Jesenice	 -	 Velké Poříčí	 neděle		 8.6.	 17.00	hod.

Smutné zprávy

První	měsíce	letošního	roku	přinesly	do	řad	sportovců	nečekané	ztráty.
	 11.	února	2008	zemřel	ve	věku	75	let	pan	Radko	Zima,	bývalý	vynika-
jící	sportovec,	fotbalista	a	hokejista,	poději	fotbalový	rozhodčí	a	funkci-
onář.
	 1.	března	2008	ho	následoval	ve	věku	nedožitých	84	let	pan	Jaroslav	
Berger.	Všichni	jsme	ho	znali	pod	přezdívkou	Šusta.	Ten	dostal	do	vín-
ku	talent	od	Pána	Boha.	Ve	své	době	neměl	v	širokém	okolí	konkurenci,	
ať	 už	 na	 ledě	 nebo	 na	 fotbalovém	 trávníku.	 Ještě	 v	 padesáti	 letech	 se	
proháněl	s	hokejkou	na	bruslích	a	mnozí	mladí	mu	nemohli	zavazovat	
ani	tkaničky.
	 Nesmíme	 zapomenout	 ani	 na	 pana	 Josefa	 Čepelku,	 který	 zemřel	
5.	března	2008	ve	věku	68	let.	Tento	věrný	fanoušek	velkopoříčské	kopa-
né	a	pravidelný	divák	nezkazil	nikdy	žádnou	legraci.
	 20.	února	2008	zemřel	pan	 Josef	Lokvenc,	nadšený	 fotbalový	 fanda,	
kterého	srdíčko	táhlo	spíše	do	Červeného	Kostelce.	Přesto	se	živě	zají-
mal	i	o	fotbal	ve	Velkém	Poříčí.
	 Všichni	 nám	 budou	 ve	 Velkém	 Poříčí	 hodně	 scházet.	 Snad	 se	 tam	
„nahoře“	 sejdou	 a	 budou	 vzpomínat	 a	 spolu	 sledovat	 výsledky	 svých	
následovníků	ve	Velkém	Poříčí.

Čest	jejich	památce.
TJ	Velké	Poříčí

Jaro 2008
	 Aeroklub Hronov	pořádá	na	letišti	ve	Velkém	Poříčí	ve	dnech	17. až 25. 
května 2008	 již	 5.ročník	 závodů	 Orlíkovské	 přeháňky.	 Proč	 Orlíkovské?	
Tyto	závody	se	létají	na	větroních	vyrobených	v	šedesátých	a	sedmdesátých	
letech	minulého	století,	kde	základní	stavební	materiál	je	dřevo	a	překližka.
V	Československu	se	začal	sériově	vyrábět	po	mnoha	prototypech	celodře-
věný	větroň	Orlík.	Tyto	větroně	se	po	nalétání	určitého	počtu	hodin	vyřa-
dily	z	provozu	a	šly	takříkajíc	„na	sekeru“.	Našli	se	však	i	tací	příznivci,	kteří	
uchránili	větroně	před	 tímto	koncem.	Po	roce	1989	se	naskytla	možnost	
renovace	a	 zprovoznění	 těchto	dochovaných	oblíbených	 skvostů.	 Jedním	
z	nich	je	Orlík,	který	dnes	svými	výkony	najde	uplatnění	i	mezi	sportovní-
mi	letci.	
	 Orlíkovské	přeháňky	jsou	závody	větroňů,	kde	pohonná	složka	je	teplý	
stoupavý	proud	zakončený	mrakem	Cumulus.	Létá	se	na	předem	určené	
trati,	která	může	mít	i	300	km.	Vítězem	se	stává	ten,	který	trať	obletí	v	co	
nejkratším	čase.	Těchto	mezinárodních	závodů	se	účastní	piloti	z	Polska,	
Rakouska	 i	 Německa.	 Tímto	 zveme	 všechny,	 kteří	 chtějí	 vidět	 na	 letišti	
30	větroňů.

Myslivecké sdružení ve Velkém Poříčí 
	 S	příchodem	letošního	jara	jsou	spokojeni	i	naši	myslivci,	kteří	vzhle-
dem	k	tomu,	že	zima	nebyla	příliš	drsná,	nezaznamenali	větší	úbytek	strá-
dající	zvěře	v	revíru.	Příroda	se	probouzí	ze	spánku,	začínají	přilétat	tažní	
ptáci	a	zvěř,	po	zimě	vyčerpaná,	přechází	na	nové	podmínky.
	 Myslivecké	sdružení	ve	Velkém	Poříčí	má	dlouholetou	tradici.	Jeho	čle-
nové	 jsou	hrdi	na	příslušnost	ke	 stavu,mají	 rádi	 svou	zvěř	a	 snaží	 se	být	
dobrými	hospodáři,	to	znamená	chovat	a	zušlechťovat	zvěř	a	vytvářet	opti-
mální	podmínky	pro	udržení	v	revíru.
	 Je	zde	poměrně	velmi	dobrý	stav	srnčí	zvěře,	který	se	udržuje	na	stej-
né	úrovni.Občas	přechází	přes	naše	území	také	černá	zvěř,	hlavně	sezonně	
z	vyšších	poloh.	Na	okrajích	revíru,	hlavně	v	žďáreckých	lokalitách,	přebíhá	
také	vysoká.	Podařilo	se	našim	členům	již	několik	dobrých	úlovků,	napo-
sledy	v	lednu	byl	střelen	jelen	špičák.	
	 Poněkud	horší	 jsou	 stavy	drobné	zvěře.	Početné	 stavy	zajíců,	bažantů	
i	koroptví	jsou	minulostí.	Pamatujeme	před	třiceti	léty	hon	na	zajíce,	kdy	
v	jedné	leči	na	letišti	bylo	střeleno	99	zajíců.	Dnes	se	za	celý	hon	střílí	tak	
10	zajíců.	I	když	zdánlivě	se	stavy	zvyšují	nedá	se	mluvit	o	výrazném	úspě-
chu.	Na	druhou	stranu	se	více	objevují	hejnka	koroptví.	Také	bažantů,	kteří	
volně	žijí	v	přírodě	je	poskrovnu.	Výsledky	přináší	umělý	odchov	ve	volié-
rách.	Na	řece	a	rybnících	je	naproti	tomu	optimální	počet	kachen,	které	si	
zvykly	na	toto	prostředí	a	velmi	dobře	se	zde	aklimatizovaly.	Naši	členové	
nakupují	každoročně	malá	kachňátka,	odchovávají	 je	a	po	určité	době	 je	
vypouštějí	do	přírody.	Stavy	jsou	opravdu	vysoké	a	výřad	po	honech	je	po	
několik	roků	velmi	početný.	Na	naši	veřejnost	máme	velkou	prosbu.	Byli	
bychom	 rádi,	 aby	 se	 lidé	 chovali	 k	 přírodě	 ohleduplněji,	 nepohazovali	

SPORT

Radko Zima Jaroslav Berger - „Šusta“
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odpadky	 všude	 po	 revíru,	 kde	 občas	 nacházíme	 i	 ojeté	 pneumatiky,	 ple-
chovky	od	olejů	a	další	předměty,	které	se	lidem	nehodí	a	proto	je	odvezou	
do	 lesa.	 Několikrát	 za	 posledních	 let	 jsme	 na	 brigádách	 sbírali	 odpadky,	
bohužel,	 žádné	 větší	 zlepšení	 se	 nekoná	 a	 náprava	 nikde.	 Cedule	 zákazu	
skládky	se	jednoduše	odstraní	a	hromady	se	navršují.	Že	je	to	nebezpečné	
pro	zvěř,	to	lidem	nevadí,	ani	je	to	nezajímá.	Další	naše	připomínka	se	týká	
psů.	 Nejsme	 spokojeni	 s	 chováním	 některých	 majitelů	 svých	 čtyřnohých	
miláčků,	kdy	je	v	revíru	pouští,nemají	je	pod	kontrolou	a	stává	se,	že	nar-
uší	klid	v	honitbě,	hlavně	v	období	páření	a	kladení	mláďat.	Opakovaně	
jsme	byli	svědky	toho	jak	pes	honil	srnčí	zvěř,	strhnul	ji	a	zadávil.	Majitel	
nebyl	schopen	ho	odvolat.	Je	to	přitom	zbytečné,	záleží	jenom	na	přístupu	
a	odpovědnosti	každého	majitele	psa.	Nejsmutnější	je	ale	to,	že	někteří	lidé	
při	výtce	od	našich	členů,	že	mají	v	revíru	psa	na	volno,	sprostě	myslivcům	
nadávali	a	chovali	se	opravdu	podivně.	
Tak	to	je	na	začátek	pár	připomínek	z	našich	řad.

Myslivecké	sdružení	Velké	Poříčí

Kynologové
Vážení	spoluobčané,
	 jak	jistě	víte,	za	letištěm	v	bývalé	„Cinkově	chalupě“	již	šestým	rokem	
působí	kynologický	klub.	Vy,	co	chodíte	kolem	nás	tak	dobře	víte,	že	se	zde	
scházíme	pravidelně	každou	sobotu	od	9.00	hodin	a	cvičíme	pejsky	všech	
plemen,	ras	a	velikostí.	Nezáleží	na	tom,	zda	je	pes	s	rodokmenem	nebo	bez	
něho.	
	 V	 současné	 době	 máme	 zastoupení	 28	 plemen.	 Naši	 psovodi	 k	 nám	
dojíždějí	nejen	z	blízkého	okolí,	ale	také	z	Pardubic,	Hradce	Králové.	Máme	
zde	i	zástupce	z	Polska.	V	roce	2007	jsme	se	zúčastnili	20ti	závodů	v	rám-
ci	ČR	a	přivezli	si	domů	59	pohárů	za	umístění	do	třetího	místa.	Získali	
jsme	jeden	titul	mistra	České	republiky,	dva	tituly	mezinárodního	mistra	
služební	 kynologie.	 Naši	 psovodů	 se	 nezúčastňují	 jen	 závodů,	 ale	 také	
výstav.	I	odtud	přivezli	vavříny	pro	náš	klub.	Klubové	výstavy	–	5x	známka	
výborná,	1x	klubový	vítěz.	Národní	výstavy	–	3x	známka	výborná,	1x	velmi	
dobrá.	Mezinárodní	výstavy	–	3x	známka	výborná,	1x	vítěz	třídy,	nejlep-
ší	 fenka	 plemene,	 mezinárodní	 šampion,	 CWC.V	 letošním	 roce	 budeme	
pořádat	již	třetí	ročník	obranářského	závodu,	který	se	bude	konat	5.7.2008	
na	našem	cvičišti.	Minulý	rok	k	nám	přijelo	67	závodníků	z	ČR	a	Polska.	
Vy	i	Vaši	rodinní	příslušníci	jste	srdečně	vítáni.	Výborná	kantýna	a	skvělá	
nálada	je	u	nás	samozřejmostí.	Odhoďte	každodenní	starosti	a	přijďte	nás	
podpořit.
	 Každý	rok	vyhlašujeme	nejlepšího	psovoda	naší	ZKO	podle	dosažených	
výsledků	za	celý	rok.	V	kategorii	dospělých	vyhrála	Eva	Jurištová	ml.	z	Vel-
kého	Poříčí	s	fenou	belgického	ovčáka	AGASSIE	MI-JI,	v	kategorii	mládež-
níků	do	18ti	let	vyhrál	Marek	Urban	z	Velkého	Dřevíče	s	fenou	německého	
ovčáka	Portia	Hronovský	pramen.	GRATULUJEME!!!
	 Chtěl	bych	ještě	poděkovat	všem	našim	členům	za	obětavý	a	lidský	pří-
stup	 ke	 všem	 problémům,	 které	 nás	 vloni	 trápily	 a	 všem	 spoluobčanům	
bych	přál	takový	kolektiv,	jaký	máme	u	nás	na	cvičišti.
	 	 	 	 	 Pavel	Jurišta
	 	 	 	 	 	 předseda	Základní	

kynologické	organizace

Letní	skautský	tábor	„	Na	Zlatém	Potoce	2008“

15.	 letní	tábor	„	Na	Zlatém	Potoce	2008“	je	určen	pro	děvčata	a	chlapce,	
kteří	mají	rádi	dobrodružství	a	pobyt	v	přírodě.
Termín:	29.6.	–	12.7.	2008
Místo:	Lhota	–	Podbřezí	/	v	podhůří	Orlických	hor
Cena	za	pobyt:	1	800,-	Kč
Ubytování:	Stany	na	podsadách	pro	dva	táborníky
Bližší	informace	a	přihlášky	jsou	k	dispozici	na	Úřadě	Městyse	Velké	Poříčí	
u	pí	Šimkové.

Pochod	„	DOUBENUS“

9.	 ročník	 pochodu	 „	 Doubenus“	 se	 tradičně	 uskuteční	 první	 den	 měsíce	
Máje.	 Do	 Červeného	 Kostelce	 se	 ráno	 dopravíme	 autobusem.	 Odtud	 „	
Potůčkami“	k	Úpě.	Přes	Boušínskou	lávku	na	kopec,	kde	nás	přivítá	fara,	
kostelík,	možná	i	farář	Ondrášek	(postava	z	románu	U	Nás).	Zde	si	odpoči-
neme,	opečeme	vuřty,	napijeme	zázračné	vodičky	ze	studánky	Turyňského	
rytíře	a	nakonec	políbíme	pod	rozkvetlým	stromem	(to	abychom	neuschli).	
Odtud	nás	povede	Bathildina	stezka	stále	po	proudu	řeky	Úpy	až	do	Babič-
čina	Údolí.	Údolíčko	nás	přivítá	známými	stavbami	Staré	bělidlo,	Ludrův	
Mlýn,	zámek	a	krásně	rozkvetlým	anglickým	parkem.	Zde	si	opět	odpoči-
neme,	posilníme	se	a	nakonec	vydáme	do	České	Skalice	k	autobusu.	
Celodenní	trasa	je	cca	17	km	dlouhá,	fyzicky	nenáročná	a	celá	vede	líbez-
nou	krajinou.	Přijměte	toto	pozvání	jako	námět	pro	hezké	strávení	prvo-
májového	dne.	Akce	bude	plakátovaná.	

Vzpomínáme
25. března uplynuly dva roky co nás opustil bratr Jindřich Hubka. 
Skaut a dobrý člověk 

Rozpis služeb stomatologické lékařské služby 
první pomoci oblasti Náchod na rok 2008
	
ordinační	hodiny:	sobota,	neděle	8,00	–	12,00	hodin

5. 4. a 6. 4. MUDr. Jana Malíková,
	 Denisovo	nábřeží	665,	Náchod
12. 4. a 13. 4. MUDr. Hana Matoušová,	Komenského	134,
	 Nové	Město	nad	Metují
19. 4. a 20. 4. MUDr. Svatava Olšarová,	Komenského	48,
	 Nové	Město	nad	Metují	
26. 4. a 27. 4. MUDr. Eliška Pištorová,	Komenského	48,
	 Nové	Město	nad	Metují
 1. 5. MUDr. Juraj Beseda,	Komenského	48,
	 Nové	Město	nad	Metují
3. 5. a 4. 5. MUDr. Alena Prouzová,	Jugoslávská	33,	Náchod
 8. 5. MUDr. František Balský,	Komenského	319,	Náchod
 10. 5. MUDr. Jarmila Vokůrková,	Větrník	720,	Červený	Kostelec
 11. 5. MUDr. Božena Rysnarová,ul.	Manž.Burdychových	325,
	 Červený	Kostelec
17. 5. a 18. 5. MUDr. Simona Ságlová,	Ph	D.,	ZŠ	Malecí,	
	 Nové	Město	nad	Metují
24. 5. a 25. 5. MUDr. Jiří Sedláček,	Kostelecká	1204,	Náchod
31. 5. a 1. 6. MUDr. Milan Hýbl,	Hálkova	367,	Náchod

JUNÁK HLÁSÍ

SLUŽBY STOMATOLOGŮ
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Jarní zájezd pro seniory
Úřad	městyse	plánuje	pro	své	seniory	zájezd,	který	se	uskuteční	v	pátek	
16.	května.	Vyjeli	bychom	ráno	v	8.00	hodin	z	náměstí.	Máme	v	plánu	
navštívit	Kuks,	lázně	Velichovky	a	pevnost	Josefov.	Cestou	se	zastavíme	
na	oběd.	Cena	zájezdu	bude	100,-.	Udělejte	si	čas	a	přijďte	si	nahlásit	
místo	v	autobusu!	Počasí	jsme	již	objednali.	

Úřad	městyse

Z HISTORIE

Sokolský slet - prostor za Sokolovnou

Děti u Metuje, pozná někdo, kde to je?

AKCE MĚSTYSE

DEN MATEK
Vážené	poříčské	seniorky,	Váš	svátek	společně	oslavíme

v	hostinci U Hanušů v pátek 2. května 2008 od 17.00 hodin. 
Program	pro	Vás	připravuje	ÚM
ve	spolupráci	s	mateřskou	školou.	

K	tanci	a	poslechu hrají a zpívají manželé Langerovi.
Určitě přijďte a vezměte s sebou i své pány.

Srdečně	Vás	zve	kulturní	komise	při	úřadu	městyse.

Sbor	dobrovolných	hasičů	Velké	Poříčí
pořádá	ve	středu	30.	dubna	2008	u	hasičské	

zbrojnice
tradiční

PÁLENÍ ČARODĚJNIC 
malý	oheň	bude	zapálen	v	18.00	hodin,

velký	oheň	ve	20.00	hodin.
Občerstvení	včetně	špekáčků	a	párků	zajištěno.

Srdečně	zvou	pořadatelé.

T E N I S
Tenisový areál ve Velkém Poříčí

v provozu od 7. dubna 2008
denně od 9.00 do 20.00 hodin.

Výuka	tenisu	pro	děti,	mládež	a	dospělé
možno	domluvit	po	telefonu	736	782	068

nebo	se	domluvit	přímo	v	areálu	tenisových	kurtů.
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KAMENICKÉ PRÁCE

Jiří Smutný

Tel. 603 173 075



DALŠÍ	ČÍSLO	ZPRAVODAJE	VYJDE	1.	ČERVNA	2008

Poříčský	zpravodaj	vydává	městys	Velké	Poříčí,	Náměstí	561,	549	32,	Velké	Poříčí,	
IČO	654451,	pod	evid.	č.	MK	ČR	E	14490	

Příspěvky	zasílejte	nejpozději	do	10.	dne	měsíce	před	datem	vydání.	
Výtisk	zdarma.	

E-mail:	velke.porici@tiscali.cz	
www.velkeporici.cz	

Tato	tiskovina	byla	zhotovena	v	rámci	odborné	výuky	žáků	Střední	školy	propagační	tvorby	a	polygrafie.
	

DEN PRO PRVODÁRCE
na Transfuzní stanici v Náchodě

v pondělí dne 19. května 2008
Přijďte	všichni,	kdo	jste	dosud	nedarovali	krev	a	je	Vám	alespoň	osmnáct	let,

rozšířit	řady	dobrovolných	dárců	krve.
V	poslední	době	se	začíná	projevovat	nedostatek	krevních	přípravků,

a	proto	směřuje	naše	prosba	i	k	Vám.
Věříme,	že	Vám	není	lhostejný	osud	vážně	nemocných	lidí	a	pomůžete.

Přijďte	na	Transfuzní	stanici	v	Náchodě	mezi	6.00	–	9.00	hodinou.
Ráno	se	doporučuje	jen	lehká	snídaně.

Bližší	informace	Vám	podají	zaměstnanci	transfuzní	stanice	na	tel.č:	491	601	427.
Všem,	kteří	přijdou,	předem	děkujeme	a	prostřednictvím	zaměstnanců	transfuzní	stanice

si	dovolujeme	předat	malý	dárek.
		Oblastní	spolek	Českého	červeného	kříže	v	Náchodě	


